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Styrelsesmøde 20-06-2024 
 
Tilstede: Casper Schmedes, Charlotte Geneser, Christine Ravn Lund, 
Daniel Fisker Jensen, Elisabeth Knuth, Emilie Vindfeldt-Bottke, Helena 
Kuglberg Jepsen, Helene Højrup Clausen, Julie Lindmann, Katrine Evelyn 
Jensen, Lasse Haugaard Pedersen, Lucas Skræddergaard, Madeleine 
Steenberg Williams, Maria Ladegaard, Michala Lykke Nielsen, Nicolas 
Ditlev Nilausen Fromsejer, Pippi Lester, Sarah Vestergaard 
 
Tilstede fra sekretariatet: Cathrine Næsby (punkt 3), Louise Juul Jensen, 
Maiken Exner (punkt 5), Mia Jørgensen (punkt 1-4), Signe Bo (punkt 4 -7), 
Sofie Kielstrup, Stella Marie Tommerup (punkt 4) 
 
Afbud: Nickolaj Oksen 
 
Dagsorden:  

1. Godkendelse af dagsorden 
2. Generelle orienteringer 
3. Fordelingsbudget og takstbilag for 2024 
4. Evaluering af Skolevalget 2024 
5. Resultater fra medlemsundersøgelsen 
6. Drøftelse af fremtidens Demokratianalyse 
7. Politiske Mål 2024-2026 
8. Arbejdsgrupperne på Nord samt EU og Naboskabsregionerne  
9. Rejsefortællinger 
10. Eventuelt 
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Side 2 

Referat 
 
1. Godkendelse af dagsorden 
Forkvinden bød velkommen til styrelsesmødet og der blev sunget De smukke 
unge mennesker.  
 
Casper Schmedes og Julie Lindmann blev valgt som tryghedsværter. 
 
Dagsorden blev godkendt. 
 
2. Generelle orienteringer 
Forkvinden introducerede punktet, og åbnede for korte orienteringer. 
 
Forkvinden orienterede om, at hun har: 

- Været til Ungeevent med Dan Jørgensen vedr. Afrikaplanen 
- Været til Dialogmøde om styrkelse af det danske foreningsliv med 

Venstres minister, Marie Bjerre, og kulturordfører, Jan E. Jørgensen 
- Været til møder i regi af Trivselskommissionen, bl.a. med KL’s 

Børne- og undervisningsudvalg og børneråddet 
- Været til møde med Morten Bødskov og techgiganter 
- Været til Foreningskalas 
- Været til konference i CeFU 
- Været til møde på Marienborg om børn, unge og skærme 
- Været til møde i advisory board hos DJØF & Dansk 

Jorunalistforbund om relationen mellem embedsmænd og medierne 
- Været til opvisning hos DGI Verdensholdet 
- Været til møde med Charlotte Broman fra SF 
- Deltaget til en Grundlovsdebat på DR om børn og unges 

demokratiske rettigheder  
- Været til festgudstjeneste og grundlovsfejring i folketinget og 

snakket med dronningen 
- Været til Forum for fremtidens arbejdsmarked ved KL 
- Deltaget ved LH’s Jubilæum og reception 
- Været til bestyrelsesmøde i CeFU 
- Været på Folkemødet 
- Været til morgensalon ved Bikubenfonden 
- Møde med Michael Aastrup Jensen fra Venstre 
- Været til møde om ungeinddragelse med Socialdemokratiets 

indenrigsudvalg  
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Derudover orienterede forkvinden om, hvordan DUF på Folkemødet var 
gået, og at der vil være evaluering af Folkemødet i styrelsen på 
augustmødet. 
 
Herudover klargjorde forkvinden, at augustmødet i styrelsen afholdes den 
28. august. Desuden orienterede hun om, at der vil være en fælles bar på 
sekretariatet, hvor styrelsen er velkommen. Invitationer kommer snart.  
 
Forkvinden orienterede fortroligt om, at der er lavet en aftale mellem 
nordisk ministerråd, Nordisk Råd og DUF om forvaltning af pulje for klima 
og biodiversitet på knap 4 millioner.  Dette skal forblive fortroligt indtil 
puljen offentliggørelse. 
 
Derudover blev der fra styrelsen orienteret om, at: 

- Charlotte og Lucas har været til YFJ's generalforsamling. Det gik 
ikke som ønsket for DUF. Ingen nordiske eller baltiske medlemmer 
blev valgt. Dog blev nogle af de ændringsforslag, som DUF havde 
stillet, støttet. 

- Lasse orienterede om, at han har haft det første møde i 2030-
panelet. 

- Lasse havde også deltaget i møder for følgegruppemødet i 
Trygfonden og VIVE-projektet 'Ti skridt til børn og unges 
uddannelse' med fokus på temaet om elever med særlige 
støttebehov på erhvervsuddannelser. 

- Nickolaj har deltaget i NORDBUK-mødet i Stockholm. 
 
3. Fordelingsbudget og takstbilag for 2024 
Forkvinden indledte punktet, og introducerede chef for jura og forvaltning 
Cathrine Næsby og konsulent Julie Kristiansen. 
 
Styrelsen vedtog det vedlagte fordelingsbudget og takstbilag for 2024 uden 
bemærkninger. 
 
4. Evaluering af Skolevalget 2024 
Forkvinden indledte punktet og introducerede chef for FUND, Signe Bo, og 
politisk konsulent, Stella Marie Tommerup. 
 
Fra drøftelsen var hovedpointerne: 

- Der var stor ros til sekretariatets arbejde med skolevalget. 
- Der blev spurgt ind til, hvilke overvejelser der har været i 

forbindelse med tidspunktet, hvor skolevalget afholdes, særligt set i 
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lyset af udfordringerne med terminsprøver mv. Sekretariatet 
forklarede, at alternative datoer er blevet undersøgt, men det 
nuværende tidspunkt vurderes til at være det mest optimale. 

- Stor ros til sekretariatet og det store arbejde, der er blevet lagt. 
- Der var drøftelser om årsagerne til, og udfordringerne med, at nogle 

skoler melder fra. Der var en opfordring til at gå i dialog med 
skolerne lige inden sommerferien, fordi læreplanerne bliver lavet 
der. Det DSE haft gode erfaringer med. 

- Der var en opfordring til at have opmærksomhed på aflysningerne, 
både i forhold til planlægning, men også i dialogen med skolerne. 

- Der var en opfordring til, at skolerne bliver bedre til at melde 
stemmetallene ind. 

- Der blev spurgt ind til stemmeprocenten, da den var lav. 
Sekretariatet forklarede, at det både kan være grundet 
aflysningerne, men også fordi skolerne ikke melder stemmetallene 
ind. 

- DFU's kampagne blev drøftet, særligt i forhold til de udfordringer, 
der har været i forbindelse med den. Det blev nævnt, at der har 
været samarbejdspartner, som har truet med at opsige samarbejdet 
med én medlemsorganisation og pga. misforståelse omkring, 
hvorvidt de står bag skolevalget baggrund af urolighederne omkring 
flyeren. Det gav anledning til drøftelser om DUF's linje i forhold til 
håndteringen af flyeren. Overordnet var der opbakning til linjen, 
som formandskabet og forretningsudvalget havde lagt. 

- Der blev spurgt om, hvor mange skoler, der er inviteret til at tage 
del i skolevalget, særligt med henblik på om specialtilbud bliver 
tilbudt at være en del af skolevalget. Sekretariatet forklarede, at der 
ikke på nuværende tidspunkt var nogen specialtilbud tilmeldt, men 
at sekretariatet vil have det in mente til næste gang og i dialogen 
med Folketinget. 

- Der blev spurgt ind til, hvorvidt der havde været overvejelser i 
forhold til DUF's egen branding af skolevalget til den unge 
målgruppe, primært i forhold til brugen af specifikke sociale medier 
og rækkevidde. Da det hører under en anden afdeling, lovede 
sekretariatet at undersøge det og vende tilbage. 

 
Styrelsen tog evalueringen af Skolevalget 2024 til efterretning med en stor 
ros til sekretariatets arbejde og en opfordring til en fortsat opmærksomhed 
på skolernes aflysninger og indmeldelse af stemmetal. 
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5. Resultater fra medlemsundersøgelsen 
Forkvinden indledte punktet og introducerede konsulent Maiken Exner. 
Signe Bo var ligeledes til stede ved dette punkt. Maiken gennemgik 
resultaterne af undersøgelsen. 
 
Fra drøftelsen var hovedpointerne: 

- Resultaterne var meget genkendelige i forhold til styrelsens 
oplevelse af medlemsorganisationerne. 

- Der blev bemærket, at alene det, at DUF sætter gang i sådan en 
undersøgelse, har stor værdi, da mange i medlemsorganisationerne 
får en oplevelse af, at DUF er interesseret i dem og deres arbejde. 
Dertil blev der opfordret til at indtænke resultaterne fra 
undersøgelsen i styrelsens arbejde. 

- Der var stor ros og taknemmelighed over DUF's mange tilbud og 
rådgivningen fra konsulenterne.  

- Der var en opfordring til, at medlemsorganisationerne fik indblik i, 
hvor og hvilke andre foreninger er aktive i deres område. 

- Der blev spurgt ind til, om der blev lavet opfølgende spørgsmål i 
forhold til nogle af besvarelserne. Det bliver der umiddelbart ikke, 
da et af kerneparametrene i undersøgelsen er respondenternes 
anonymitet. 

- Der var en opfordring til, at man næste gang har opmærksomhed på 
at have nogle spørgsmål med i forhold til, hvorfor dem, som ikke 
bruger DUF's tilbud, ikke bruger dem. 

 
Styrelsen tog sekretariatets oplæg om DUF's medlemsundersøgelse til 
efterretning med ovenstående bemærkninger. 
 
6. Drøftelse af fremtidens Demokratianalyse 
Forkvinden indledte punktet. Signe Bo supplerede med, at 
demokratianalysen er vellidt og bliver brugt af mange, men sekretariatet ser 
et potentiale i, at den kommer længere ud og bliver brugt mere. Hertil 
ønskes styrelsen særligt at give input til, hvordan dette kan lykkes. 
 
Fra den generelle drøftelse var hovedpointerne følgende: 

- Overordnet var der stor ros til analysen og sekretariatets arbejde. 
Det blev nævnt, at demokratianalysen var en af DUF's 
kerneopgaver. 

- Der var drøftelser om, hvorvidt analysen kunne bruges til at se 
udviklingen. Her blev det pointeret, at analysen gjorde det muligt at 
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se en forskel og udvikling i forhold til årgangene, men ikke de 
specifikke respondenter. 

- Det vigtigste mål med analysen er kontinuitet, så man netop kan se 
en udvikling, og at det er en stærk analyse, som placerer DUF som 
en demokratiaktør i debatten om unge og demokrati. 

 
Fra drøftelsen om, hvor analysen fremover kunne have fokus, var 
hovedpointerne følgende: 

- Der var en opfordring til, at analysen havde fokus på barrierer og 
årsager til, hvorfor unge (ikke) bliver hørt, såsom socioøkonomiske 
barrierer, kulturelle barrierer mv.  

- Der var et ønske om et fokus på trivsel og ungeinddragelse. 
- På nuværende tidspunkt bliver analysen særligt kommunikeret og 

anvendt af medierne og organisationer. Dog var der en opfordring 
til at sikre, at den blev kommunikeret direkte til, og anvendt af unge 
selv. I den forbindelse var der også drøftelser om lanceringseventet 
på Christiansborg. Her var der et ønske om at gentænke eventen, så 
man sikrede, at flere unge deltog. 

- Der er et potentiale i at følge op på ting, der blev spurgt ind til året 
før. F.eks. stemmeprocenten til EP-valget: Dem, som sagde, de ville 
stemme, gjorde de det så også? 

- Der var et ønske om at få regionale eller lokale tal ind i analysen, da 
DUF repræsenterer den brede ungdom.  

- Der var et forslag om at tilføje en ny alderskategori fra 13-15-årige 
for at få indsigt i, hvordan demokratisk dannelse ser ud, inden man 
vælger uddannelse mm. 

- Der var et ønske om, at der ses på potentialet for at udvikle konkrete 
redskaber ud fra analysens resultater. 

 
Styrelsen drøftede de vedlagte spørgsmål og ønskede særligt, at 
sekretariatet havde fokus på at undersøge barrierer for demokratisk 
deltagelse, stillede spørgsmål som kunne åbne op for en undersøgelse af 
regionale forskelle, udarbejdede konkrete værktøjer på baggrund af 
analysens resultater samt gentænkte lanceringseventet, så flere unge kan 
deltage.  
 
7. Politiske Mål 2024-2026 
Forkvinden indledte punktet og rammesatte punktet. Herefter blev ordet 
givet frit i forhold til en drøftelse af indholdet i de politiske mål for 2024-
2026. 
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Drøftelsen om frivillighed kan opsummeres som følger:  
- Temaet er centralt. Der var et ønske om et fokus på fastholdelse og 

bred deltagelse, herunder styrkelse af forpligtende fællesskaber og 
narrativ om foreningslivets positive indvirkning, understøttet af 
DUFs rolle i at fremme trygge fysiske fællesskaber og lette 
opstarten af nye lokalforeninger, samt som en indgangsvej til unge 
uden for arbejdsmarkedet og uddannelse. 

 
Drøftelsen om samvær kan opsummeres som følger:  

- Samvær og trivsel blev set som essentielt i foreningslivet for børn og 
unge, med fokus på forebyggende indsatser og diversitet. 

- DUFs rolle i arbejdet med køn og seksualitet blev drøftet med ønske 
om at fungere som brobygger og gøre emnet mere tilgængeligt for 
medlemsorganisationerne.  

- Der var også et ønske om fortsat fokus på redskaber til at inkludere 
marginaliserede unge i foreningslivet. 

 
Drøftelsen om demokratisk selvtillid kan opsummeres som følger:  

- Fokus på demokratisk dannelse og styrkelse af demokratisk 
selvtillid hos unge, herunder betydningen af håb og forståelse for 
børns stemme. 

- Fastholdelse af demokratiets dag og skolevalg med særligt fokus på 
sociale dimensioner, herunder social skævhed og bredere inklusion. 

 
Drøftelsen om store demokrati kan opsummeres som følger: 

- Der blev ønsket et fokus på adgangen til demokrati, bred forankring 
og decentralisering, samt det digitale demokrati ift. brugen af AI og 
unges deltagelse online. 

- Der blev tilkendegivet et ønske om at iagttage dannelse og 
deltagelse i det lille demokrati, som en lige linje ift. det store 
demokrati.  

- Der var et ønske om debat om vilkårene for det store demokrati, 
herunder mediereform og andre relevante reformer. 

 
Drøftelsen om det internationale fokus kan opsummeres som følger: 

- Der var et ønske om, at der var fokus på åbenhed og kulturel 
udveksling, samt klima og bæredygtighed i den klassiske forstand. 
Særligt med fokus på de unges rolle som nøglepersoner i 
genopbygning. 
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Drøftelsen om klima kan opsummeres som følger: 
- Fokus på grønne løsninger, med bevidsthed om fx AI's 

klimabelastning, og at DUF skal advokere for behovet for at 
integrere grønne løsninger i tech og teknologi. 

- Forsat sikre et fokus på klima på tværs af DUFs aktiviteter og tilbud 
og i relevante dagsordener, hvor DUF kan markere sig på den 
grønne dagsorden. 

 
Drøftelsen om trivsel kan opsummeres som følger: 

- Et fokus på ro ift. børn og unges trivsel. Her blev bl.a. nævnt 
studievalg, frafald, pres og barrierer for unges trivsel, som relevante 
temaer. 

- Der var et ønske om at arbejdets betydning for unges trivsel, med 
særlig fokus på marginaliserede unge, blev en del af de kommende 
politiske mål. Samt en anerkendelse af øget mistrivsel blandt unge, 
med behov for indsats mod fx ensomhed og brug af frivillighed som 
en vej ind på arbejdsmarked. 

- Der var et klart ønske om at fremhæve foreningslivets betydning for 
trivsel og aktivt ankende og promovere dette budskab. 

- Der var et ønske om at have opmærksomhed på, at DUF 
repræsenterer hele ungdomslivet – skole, foreningsliv, frivillighed, 
arbejdsliv mv. 

 
Drøftelsen om, at være ungdommens stemme kan opsummeres som følger: 

- Styrke unges stemme som eksperter i eget liv, hvor alle unge kan 
deltage i udviklingen af løsninger og den demokratiske samtale. 

- Fokus på inddragelse af unge og deres rettigheder til at blive hørt og 
deltage aktivt. 

 
Drøftelsen om børn kan opsummeres som følger: 

- Der var et ønske om, at der kom et fokus på børnelivet, da det ikke 
fyldt i de tidligere politiske mål og strategi. Her kunne fokus særligt 
være på inddragelse og beskyttelse af børn, så de kan være børn 
uden unødvendigt ansvar. Samt betydningen af generationskontrakt 
og at give børn mulighed for at lære og tage ansvar passende til 
deres alder. 

 
Drøftelsen om inklusion og inddragelse kan opsummeres som følger: 

- Fokus på at sikre inddragelse af unge, så alle kan deltage i 
fællesskaber. Her blev der efterspurgt et fokus på redskaber og 
rådgivning til at inkludere alle i foreningslivet. 
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- Der blev ytret et ønske om fokus på særligt nye danskere og unge 
der er socioøkonomisk udfordret. 

- Fokus på at de ressourcestærke har et ansvar.  
 
Udover ovenstående temaer blev der også nævnt følgende: 

- Tech særligt ift. Skarpere at holdningen til reguleringer fremgår 
tydeligere i kommende mål. 

- Afbureaukratisering fyldte ikke nok i de gamle mål, derfor må der 
gerne have mere fokus på de denne gang. Eksempelvis kommunale 
regler, visumregler og GDPR fylder. 

- Forslag om at vilkårene for fondssamarbejde blev en del af målene.  
- Fokus på at sikre en bred samtale om dannelse og åndsfrihed. 
- Der var enighed om vigtigheden af at inkludere marginaliserede 

unge og adressere deres behov, selvom der er forskellige opfattelser 
af, hvordan dette bedst opnås 

 
Der var drøftelse om fokus på reformer og rammevilkår ift. unges trivsel og 
frivillighed. Dette ledte til en større drøftelse ift. balancen mellem DUFs 
politiske engagement og fokus på rammevilkår samt foreningsudvikling. 
Der er divergerende synspunkter blandt styrelsesmedlemmerne. 
Overordnet var der et ønske om at bevare en balanceret tilgang og undgå at 
polarisere DUFs holdninger, mens der fortsat fører en åben dialog om 
rammebetingelser og ungdommens generelle vilkår. 
 
Styrelsen drøftede temaet for de Politiske Mål 2024-2026 med ovenstående 
bemærkninger. Formandskabet tager inputsene med videre i arbejdet med 
udkastet til de politiske mål, som første gang præsenteres for styrelsen i 
september 2024.  
 
8. Arbejdsgrupperne på Nord og EU og naboskabsregionerne 
Forkvinden indledte punktet og åbnede for debat. Styrelsen gav enstemmigt 
udtryk for, at arbejdsgrupperne fungerede godt. 
 
Styrelsen drøftede, hvorvidt der var styrelsesmedlemmer, der ønskede at 
tiltræde i en af arbejdsgrupperne. Charlotte ønskede at tiltræde i Norden 
arbejdsgruppen, og ingen ønskede at tiltræde eller udtræde af 
arbejdsgruppen for EU og naboskabsregionerne.  
 
9. Rejsefortællinger 
Casper og Charlotte fortalte om deres tur til Finland med NORÐ.  
Derudover fortalte Julie om sin tur til Georgien.  
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10. Eventuelt 
Elisabeth mindede om muligheden for at deltage på Youth Festival 
Moldova i august. Der var svarfrist til Sofie dagen efter kl. 14.  
 
Således opfattet,  
Sofie Kielstrup 


